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De wolf heeft smaak De wolf heeft smaak 
en concurrentieen concurrentie
Reerug, hertenbiefstuk, zwijnenbout, de wolf 
heeft smaak en concurrentie: jagers zien met 
lede ogen aan dat de wolf een voorkeur heeft 
voor in het wild levende prooidieren zoals ree, 
edelhert, wild zwijn, haas of konijn. Uit pure 
vleesnijd proberen de jagers, die zich er lang 
op beriepen dat hun activiteiten noodzakelijk 
zouden zijn “wegens gebrek aan predatoren”, 
er alles aan te doen de wolf verdacht te ma ken, 
en boeren doen graag mee in die hetze.

Onlangs werd zelfs bekend dat jagers een grote 
inzamelingsactie zijn gestart voor een juridische 
procedure om een van de prooidieren van de 
wolf weer vrij bejaagbaar te krijgen, terwijl konijn 
en haas op de rode lijst staan van dieren die het 
moeilijk hebben.
Jagers doen er alles aan om hun hobby – zij spre-
ken liever van ‘hun passie’ – te verdedigen en te 
promoten.

In dit nummer een interview met viroloog prof. 
dr. Thijs Kuiken die waarschuwt dat de grote 
concentratie van bio-industriële kippenfokkerijen 
grote risico’s met zich meebrengt die zouden 
kunnen leiden tot miljoenen slachtoffers onder 
mensen. Kennelijk zijn we onvoldoende gewaar-
schuwd door Covid dat een veel kleiner sterfte-
risico had dan vogelgriep kan krijgen wanneer het 
muteert tot een van mens tot mens overdraagbare 
vorm.
Zoals altijd wijzen veehouders met de beschuldi-
gende vinger naar in het wild levende dieren, ze 
doen dat ook bij de Afrikaanse varkenspest, maar 
Kuiken is duidelijk, de intensieve veehouderij 
vormt de grootste bron van risico’s en de mens is 
in dat kader een veel grotere bron van gevaar dan 
de natuur ooit is geweest.

Redactioneel

In deze editie praten we u ook bij over de stand van 
zaken in juridische procedures rond de wolf. De wolf 
moet het, ondanks strenge wettelijke bescherming, 
nog steeds ontgelden. Er worden wolven illegaal 
gedood door mensen met geweren, er worden wol-
ven slachtoffer in het verkeer en met de doorbraak 
van BBB, de eerste commerciële machtsgreep in de 
Nederlandse parlementaire geschiedenis, is er op 
provinciaal beleidsniveau een aanzwellende roep te 
horen om de wolf vogelvrij te verklaren hoewel dat 
wettelijk gezien onmogelijk is.

Zelfs leden van het koninklijk huis vormen de echo 
van dit soort tendentieuze aanvallen op de wolf, 
Pieter van Vollenhoven die de jacht had afgezworen 
en vaak diervriendelijke uitlatingen doet, pleit er op 
twitter voor de wolf te ‘beheren en te controleren’, 
niet meer of minder dan uitlokking tot wetsovertre-
ding of in elk geval tendentieuze beïnvloeding van 
de publieke opinie op een wijze die op het randje 
van strafbaar zit.
Wij zullen er alles aan doen om mensen die wol-
ven naar het leven staan op andere gedachten te 
brengen met alle middelen die tot onze beschikking 
staan.
Omdat het zeer kostbaar is om alle juridische pro-
cedures te voeren om de wettelijke bescherming van 
de wolf en andere in het wild levende dieren, vragen 
we u een extra bijdrage te leveren voor zover dat in 
uw vermogen ligt.
Er staat een gure wind voor in het wild levende 
dieren in het politieke landschap. Jagers- en boeren-
partij BBB is in alle provincies de grootste geworden, 
evenals in de Eerste Kamer. We zullen de kwade 
bedoelingen van die partij en haar vertegenwoordi-
gers moeten ontmaskeren voor de komende Tweede 
Kamerverkiezingen, die weleens eerder zouden kun-
nen komen dan gepland. Samen kunnen we veel!
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De gemiddelde Nederlander is er nog veel slechter aan toe dan wij al vermoedden. Hoe kan het 
zijn dat mensen zich aangetrokken voelen tot Caroline van der Plas en haar BBB? Zij zelf is een 
marionet geweest van de grote veevoederbedrijven en spreekbuis van de varkensindustrie en 
ze verdedigt die belangen nog steeds te vuur en te zwaard. Samen met de directeuren van het 
reclamebureau van Bayer, Agrifirm en Vion richtte ze een eigen politieke partij op om op popu
listische wijze een stem te geven aan de belangen van Big Agro in een machtsgreep zoals in de 
Nederlandse parlementaire geschiedenis niet eerder vertoond is. 

Van het bestuur

Het grootste deel van Nederland zou al be-
schermd Natura2000 gebied zijn en dus geen 
verdere bescherming behoeven. Terwijl 60% van 
Nederland in beslag wordt genomen door puur 
commercieel geëxploiteerde landbouwgebieden, 
waar niets meer leeft naast de enorme veesta-
pel. Tel daar de verstedelijkte gebieden bij op en 
het aantal beschermde en Natura2000 gebieden 
is minimaal en hun toekomst is desastreus. De 
onzin-argumenten van Caroline van der Plas 
en haar partij nemen almaar groteskere vor-
men aan. Zonder boeren geen eten en drinken. 
Klopt, niemand pleit voor géén boeren. Maar de 
huidige boeren in dit land verdienen die naam 
niet. Het zijn plaagdieren: een massa invasieve 
zoogdieren die het land waarop 
zij leven hebben vernietigd. Of 
het nu weide- of akkergebied 
gaat, alle landbouwgrond is dood, 
steriel, er leeft nauwelijks meer 
iets anders dan het gewas dat 
er gekweekt wordt. Beschermd 
door zogenaamde “gewasbe-
schermingsmiddelen” als Roundup (jawel: Bayer), 
dodelijk voor al wat leeft en de oorzaak van 

extreem ernstige kwalen onder de gebruikers 
van die middelen. Er bestaan duidelijke bewijzen 
voor het veroorzaken van ernstige vormen van 
Parkinson, maar dankzij belangenbehartigers 
als Caroline mag het middel nog steeds gebruikt 
worden. Verdienen zij ons respect of horen ze 
aan de schandpaal? 

Boeren hebben meer dan 60% van ons land 
volledig verziekt. Maar heeft het ook iets nuttigs 
opgeleverd? Was dat nodig voor onze voedsel-
voorziening? Natuurlijk niet. Maar liefst 80% van 
wat deze boeren produceren wordt geëxporteerd. 
Die 80% is voor onze voedselvoorziening dus 
volstrekt overbodig en zeker niet onschadelijk. 

Het gevolg is, dat onze door 
de EU zwaar gesubsidieerde 
industriële landbouwbedrij-
ven de echte boeren in derde- 
wereldlanden kapot concurre-
ren. Moeten we dat toestaan? 
Of dit al niet erg genoeg is. 
De BBB is niet te beroerd om 

glasharde kul te produceren over de vernieti-
ging van natuurgebieden door de depositie van 

Naar een moreel en wetenNaar een moreel en weten
schappelijk verantwoord schappelijk verantwoord 
faunabeheerfaunabeheer Harm Niesen

Boeren hebben meer 
dan 60% van ons land 
volledig verziekt.
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stikstofverbindingen. En de aanwezigheid van 
wolven in ons land. Beide onderwerpen worden 
door BBB aangepakt op een manier die getuigt 
van een volstrekt gebrek aan kennis. Waarom 
accepteren journalisten dat zonder weerwoord, 
waarom pakken ze dat niet keihard aan? 
In feite zijn alle natuurgebieden sinds de jaren 
’50 onherkenbaar veranderd. De depositie van 
stikstofverbindingen uit de lucht is nu overal in 
Nederland minstens zo groot als wat boeren in 
de jaren ’50 als mest op hun land uitreden!  
Voedselarme biotopen, met hun specifieke be-
groeiing, bestaan niet meer. En kunnen ook niet 
worden hersteld door beheermaatregelen, zoals 

vaak wordt geïnsinueerd door populaire pro-
gramma’s. Die stikstofdepositie is er en zal niet 
verdwijnen. Al het bovenstaande is voor velen 
natuurlijk niets nieuws. Het doet niettemin het 
ergste vrezen voor de toekomst. De BBB zal als 
grootste fractie in alle provincies ongetwijfeld 
flink wat in de melk te brokkelen krijgen. Boeren, 
maar in niet mindere mate jagers, worden door 
de BBB omarmd. Het natuurbeleid in de provin-
cies komt in zeer zwaar weer. Laten we hopen 
dat de BBB zichzelf ten gronde heeft gericht vóór 
de volgende Tweede Kamerverkiezingen. Anders 
is een fatsoenlijk natuurbeleid voor vele jaren 
gedoemd om te mislukken.

bron: twitter.com/Mister_HSA
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THIJS KUIKEN OVER DE VOGELGRIEP THIJS KUIKEN OVER DE VOGELGRIEP 

Miljoenen mensen Miljoenen mensen 
zouden het slachtoffer zouden het slachtoffer 
kunnen wordenkunnen worden
De hoogpathogene (ziekmakende) vogelgriep die vooral in de industriële pluimveesector 
wereldwijd miljoenen slachtsoffers maakt en onbeheersbaar lijkt te zijn geworden, vormt 
bovendien een bedreiging voor wilde vogels en zoogdieren. Ook zijn de afgelopen twintig jaar 
zo’n duizend gevallen beschreven waarbij de besmetting op de mens is overgegaan, met vaak 
fatale gevolgen. Ondertussen waarschuwt de Wereldgezondheidsorganisatie en wint minister 
Kuipers opnieuw advies in over de vogelgriep. Hoe reëel is het gevaar dat de vogelgriep een 
rol gaat spelen in de uitbraak van een volgende pandemie? We vroegen het aan viroloog 
Thijs Kuiken, hoogleraar Vergelijkende Pathologie aan de Erasmus Universiteit in Rotterdam. 

Op 31 mei jl. zette hij in de jaarlijkse Victor 
Westhofflezing aan de Radboud Universiteit 
Nijmegen de feiten nog eens op een rij.1 Om te 
beginnen de uitzonderlijke veedichtheid in ons 
land. Met nu rond de 100 miljoen pluimvee- 
dieren, 12 miljoen varkens, 3,8 miljoen runde-
ren en nog eens 500.000 schapen en 500.000 
geiten, kent Nederland verreweg de hoogste 
veedichtheid van Europa, met vier tot zes keer 
meer dieren per hectare landbouwgrond dan het 
Europese gemiddelde.

Thijs Kuiken is er duidelijk over: ‘Met zoveel 
dieren zo dicht op elkaar is de kans op besmet-
telijke infectieziekten duidelijk groter dan bij een 
meer extensieve veehouderij en de vogelgriep is 
één van de belangrijkste onderliggende oorzaken 
van een uitbraak van pandemische omvang. Het 
risico op zo’n uitbraak is reëel. 

Veel mensen realiseren zich die uitzonderlijke 
veedichtheid in Nederland niet. Al heel lang kent 
ons land een systeem van intensieve veehou-
derij; reeds in de achttiende eeuw werd er vlees 
geleverd aan grote steden, ook in het buitenland. 
Vooral sinds de jaren zestig is het aantal dieren 
nog exponentieel gestegen, o.a. door de toege-
nomen goedkope import van graanvervangers 
zoals soja, wat resulteerde in een sterk verhoogde 
productie van veevoer. Bovendien stimuleerde de 
overheid en de veevoerindustrie zelf de schaal-
vergroting van met name pluimvee- en varkens-
houderijen.’

Een curieuze combinatie van boerentradities en 
Hollandse handelsgeest? 
‘Dat zou je kunnen zeggen en met zwaarwegende 
gevolgen, want zonder grootschalige veeteelt 
zou er geen hoogpathogene vogelgriep zijn die 
zich bovendien gemakkelijk kan uitbreiden. Een 
mutatie kan altijd optreden, maar die krijgt pas 

Eric Schoones

Interview

1  Voor links zie www.faunabescherming.nl/argus2023-1

http://www.faunabescherming.nl/argus2023-1


ARGUS 2023 - 1 | 7Foto: Esther Morren ARGUS 2023 - 1 | 7

Thijs Kuiken, geboren in Hong Kong, was altijd al geïnteresseerd in de natuur. Hij studeerde in 1988 af als dierenarts in Utrecht 
en promoveerde in 1998 aan de Universiteit van Saskatchewan op pseudovogelpest bij aalscholvers in de bossen van Noord- 
Canada. Hij kwalificeerde zich in 2002 als specialist in pathologie bij het American College of Veterinary Pathologists. Hij is 
hoogleraar Vergelijkende Pathologie aan de Erasmus Universiteit in Rotterdam en verbonden aan het Erasmus MC doet hij al 
jaren onderzoek naar tal van virussen waaronder SARS, het hoogpathogene vogelgriepvirus H5N1 en het MERS-coronavirus. 
De huidige focus van zijn vakgroep is de pathogenese van verschillende opkomende en zoönotische virusinfecties bij mens 
en dier, de preventie van nieuwe virale pandemieën vanuit vleermuizen in combinatie met vleermuisbescherming, en de 
tweeledige rol van wilde watervogels als slachtoffer en drager van het zeer besmettelijke vogelgriepvirus.
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de kans om geselecteerd te worden en zich te 
verspreiden in een intensief pluimveebedrijf, 
waar vaak duizenden soortgenoten dicht op 
elkaar leven. Bovendien zijn 
in Nederland de pluimvee-
bedrijven geconcentreerd 
in de Gelderse Vallei en in 
Noord-Limburg, waardoor je 
zo’n uitbraak heel moeilijk 
nog onder controle kunt 
houden.‘ 

Wordt dat gevaar wel vol-
doende onderkend?
‘Niet overal, maar het besef groeit dat het hoog-
pathogene vogelgriepvirus sterk is geassocieerd 
met de intensieve veehouderij. Bij het Ministe-
rie van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit 
(LNV) is het zeker ook bekend, maar het is 
moeilijk om nieuw beleid te maken in een sys-
teem waarin men altijd het financiële gewin op 
de eerste plaats heeft gezet.’ 

En dan zijn er nog de reactionaire krachten die 
juist de andere kant op werken. Zo is onlangs in 
de Gelderse staten een motie aangenomen die 
zegt dat in de kantine dagelijks vleesmaaltijden 
beschikbaar moeten zijn. 
‘Als je mensen het gevoel geeft dat ze geen per-
soonlijke keuze meer hebben in wat ze eten, wekt 
dat een zeer sterke tegenreactie op. Dat is ook 

Wilde eend en andere watervogels zijn zowel slachtoffer van het vogelgriepvirus als drager ervan.

‘Het is moeilijk om nieuw 
beleid te maken in een 
systeem waarin men altijd 
het financiële gewin op de 
eerste plaats heeft gezet.’

niet de manier om daarmee om te gaan, maar als 
je het vanuit een breder perspectief bekijkt is het 
belangrijk dat welgestelde mensen in rijke landen 

minder vlees gaan eten. Dat 
zie je in alle rapporten over 
klimaat en biodiversiteit 
terug. Dat betekent evenwel 
niet dat we geen vlees meer 
mogen eten, maar wel min-
der.’ 

Ik hoorde recent dat voor de 
sojateelt, gebruikt voor vee-

voer, in de Amazone één voetbalveld per minuut 
wordt gekapt. Nederland is de tweede grootste 
importeur van soja. Er is duidelijk nood aan een 
systeemverandering. 
‘Ja, er zijn veel geluiden en initiatieven voor een 
ander voedselsysteem. We zitten volgens mij nu 
in de zgn. kantelfase, waarin activiteiten die een 
nieuw systeem inluiden worden opgeschaald 
en dan is het heel belangrijk om mensen mee te 
krijgen. Wanneer je ze in het harnas jaagt bereik 
je het tegenoverstelde. Ik ben zelf groot voorstan-
der van informatie geven, argumenten waarmee 
mensen zelf keuzes kunnen maken. Ik denk dat 
de meeste mensen zich wel realiseren dat er grote 
veranderingen moeten plaatsvinden. Het risico 
van een pandemische griepuitbraak is één ding, 
maar er zijn vanuit het oogpunt van klimaat 
en biodiversiteit bijvoorbeeld nog zoveel meer 

redenen om grote 
veranderingen in de 
veehouderij door te 
voeren. Dat wil niet 
zeggen dat in andere 
sectoren zoals de in-
dustrie en het trans-
port bijvoorbeeld 
niets moet gebeuren, 
integendeel.’ 

Los daarvan kun je 
gewoon wachten op 
de  volgende pande-
mie. 
‘Ja, in 1918, 1957, 
1968 en 2009 

8 | ARGUS 2023-1
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hebben we onder de 
wereldbevolking een 
influenza pandemie 
gehad en het is dus niet 
zozeer de vraag of maar 
wanneer die pandemie 
weer komt en uit welke 
bron. Bij alle vorige 
influenza pandemieën 
maakte steeds het vo-
gelgriepvirus onderdeel 
uit van de genetische 
basis van het virus. het 
is dan ook heel reëel 
dat het vogelgriepvirus 
opnieuw een rol zal 
spelen.’   

Toen ging het niet om een hoogpathogeen, ziek-
makend virus. 
‘Nee, dat is nieuw en daar zit met het huidige 
vogelgriepvirus de grootste bedreiging. Het is 
onzeker of het vogelgriepvirus zodanig muteert 
dat het besmettelijk wordt tussen mensen en 
dat die mutant de eigenschappen van een hoog 
sterftepercentage behoudt, maar het is een worst 
case scenario. Het is eerder waarschijnlijk dat 
een minder ziekmakende variant een grotere 
verspreiding zal kennen, eenvoudigweg omdat 
minder ziek geworden mensen meer anderen 
kunnen besmetten. Maar ook dan kunnen er nog 
altijd miljoenen mensen aan sterven omdat ze 
onvoldoende weerstand hebben tegen dit speci-
fieke virus.’ 

Dat hebben we in feite met covid gezien. 
‘Inderdaad. Het actuele vogelgriepvirus H5N1 
is één van de aftakkingen van één bepaalde 
variant van de A/goose/Guangdong-lijn, een 
hoogpathogeen virus dat in 1996 voor het eerst 
is vastgesteld in een commerciële ganzenhoude-
rij in China. Van daaruit is het verder verspreid, 
eerst via pluimvee, en op een gegeven ogenblik 
via wilde vogels. Er zijn ongeveer duizend in-
fecties bekend bij mensen, in ongeveer de helft 
van de gevallen met de dood tot gevolg. Van de 
besmette mensen zijn er maar weinig niet ernstig 
ziek geworden.’ 

Hoe is dat bij vogels? 
‘Dat is heel variabel, omdat we spreken over hon-
derden verschillende vogelsoorten met allemaal 
hun specifieke eigenschappen en gevoeligheid 
voor het virus. Het is wetenschappelijk vastge-
steld dat wilde eenden een bepaalde mate van 
weerstand ontwikkelen om de infectie te overle-
ven. Vorig jaar hadden we in Nederland massale 
sterfte onder grote sterns, waardoor de populatie 
nu ongeveer gehalveerd is, maar de dieren die vo-
rig jaar hebben overleefd, zijn nu waarschijnlijk 
beschermd omdat ze antistoffen hebben aange-
maakt. De kokmeeuw daarentegen was vorig jaar 
niet in de problemen, en juist die soort sterft nu 
in hoge mate.’  

De zorgen over trekvogels die het virus meebren-
gen behoren alweer tot het verleden? 
‘Inderdaad, omdat het virus zich zodanig heeft 
aangepast dat het nu het hele jaar door in Ne-
derland aanwezig is lijkt dat minder urgent, maar 
trekvogels kunnen altijd nog nieuwe varianten 
meebrengen.’ 

We hebben het uit de hand laten lopen? 
‘Zeker, al jaren geleden en dat is bijzonder jam-
mer, want hier in Nederland met die hoge con-
centraties pluimvee, zijn de risico’s extra groot 
en is de situatie bij besmettingen heel moeilijk 
onder controle te krijgen. Het ruimen van zeer 

Kokmeeuwen
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grote aantallen dieren is ethisch niet langer 
acceptabel en het helpt ook niet meer om het 
virus uit te roeien. Het non-vaccinatie beleid is 
onhoudbaar geworden, nu 
het virus hier permanent 
aanwezig is.’ 

U hebt twintig jaar ge-
leden al opgeroepen tot 
vaccinatie van pluimvee. 
‘Dat klopt en nu is de 
urgentie heel hoog. We kunnen als Nederland be-
sluiten te gaan vaccineren en met goede surveil-
lance kan het vlees dan ook naar het buitenland 
verhandeld worden. Het argument dat vaccinatie 
de export zou belemmeren klopt wetenschappe-
lijk niet; er moeten wel afspraken gemaakt wor-
den tussen bedrijven die bij de handel betrokken 
zijn. Ik vind het bijzonder schrijnend en onaccep-
tabel om miljoenen dieren te vernietigen terwijl 
we mogelijkheden hebben om de pluimveestapel 
te beschermen. 
Daarbij blijft het risico dat er hier op een pluim-
veebedrijf een nieuwe variant van het virus 
ontstaat. Dat is hier in Nederland al eens gebeurd 

in 2003 en het verspreidde zich toen ook naar 
Duitsland en België. Daar waarschuw ik wel voor. 
Het verhaal is niet eenvoudig: je hebt te maken 

met het huidige virus en 
alles wat daarmee samen-
hangt, maar ook met de 
mogelijk opkomst van een 
toekomstig hoogpatho-
geen virus- juist vanwege 
de gigantische pluimvee-
stapel.’

Op verzoek van de Tweede Kamer hebt u twee 
jaar geleden met een groep experts onder leiding 
van Henk Bekeman advies gegeven over het ver-
minderen van het risico van zoönose.2  
‘Ja met meer dan 70 belangrijke aanbevelingen, 
vooral: minder vogels per bedrijf en een grotere 
spreiding van de bedrijven.’

Is daar al iets mee gedaan? 
‘Die specifieke aanbevelingen zijn niet overgeno-
men, maar het ministerie van LNV heeft andere 
aanbevelingen gedeeltelijk omgezet in beleid; 
daar wordt aan gewerkt. [lachend] Maar het 
aantal kippen in Nederland is nog niet terugge-
bracht.’  

Na de massale sterfte onder 
grote sterns vorig jaar, is nu  
de kokmeeuw het slachtoffer.
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2  Voor links zie www.faunabescherming.nl/argus2023-1

Grote sterns

http://www.faunabescherming.nl/argus2023-1
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Misschien wordt er wel ooit een Outbreak  
Management Team voor de vogelgriep in het 
leven geroepen?
‘Dat zou zomaar kunnen. De kansen dat het een 
keer misgaat zijn zoals gezegd zeer reëel. Uit 
onderzoek van o.a. mijn collega Ron Fouchier 
bleek een aantal jaren geleden dat vijf mutaties 
voldoende waren om het H5N1-virus gemakke-
lijk via de lucht overdraagbaar te maken tussen 
fretten onderling. Het was een controversieel 
onderzoek omdat het gevaarlijk zou zijn zo’n  
virus in een laboratorium te maken. Echter in 
hoog beveiligde laboratoria is de kans praktisch 
nihil dat het naar buiten komt, en het grote voor-
deel is dat je met die kennis gemakkelijker kunt 
vaststellen of een virus op weg is om pande-
misch te worden. 
 
En hoe is het gesteld met de Afrikaanse varkens-
pest en onze wilde zwijnen op de Hoge Veluwe?
‘Dat is weliswaar een totaal andere ziekte die 
niets te maken heeft met de vogelgriep, maar 
het is wel net zoals vogelgriep een voorbeeld 
van hoe een ziekte door de handel in dieren 
en dierproducten terecht kan komen bij wilde 
dieren. Dat gebeurde met deze varkenspest in 
2007, waarschijnlijk doordat een cruiseschip bij 
de Zwarte Zee tegen de regels in besmet keuken-
afval dumpte op een vuilnisbelt, waar het werd 
opgepikt door scharrelvarkens. Vervolgens is het 
virus gaan circuleren onder gedomesticeerde 
varkens en van daaruit heeft het zich door heel 
Europa verspreid, vooral ook in Midden- en 
Oost-Europa, waar veel wilde zwijnen zijn. Naar 
verwachting zal het ook de wilde zwijnen in Ne-
derland bereiken en dan lopen ook varkens in de 
fokkerijen het risico om besmet te worden.’ 

Geen vrolijk scenario. 
‘Niet als je de onderliggende oorzaken kunt 
wegnemen! Belangrijk is dat we werken vanuit de 
One Health aanpak: een interdisciplinaire samen-
werking waarbij we met maatregelen zowel de 
gezondheid van wilde dieren, vee als van mensen 
bevorderen. En niet van de ene groep ten koste 
van de andere.
We hebben nog niet gesproken over de over-
dracht van het vogelgriepvirus op zoogdieren. 

Daarvan worden ook roofvogels zoals slecht-
valken, aasetende vogels zoals buizerden, en 
carnivoren zoals vossen, steenmarters, otters en 
zeehonden, allemaal dieren boven in de voed-
selpiramide, het slachtoffer, omdat hun prooien 
geïnfecteerd zijn. Daarover maak ik me wel 
zorgen. Het is een verschrikkelijke ziekte met een 
ellendige dood tot gevolg.
Zo is in 2016 en 2017 naar schatting tussen de 
10 en 40 procent van alle slechtvalken in Neder-
land gestorven aan de hoogpathogene vogelgriep 
en jaar na jaar blijven er slechtvalken dood-
gaan, omdat ze veel watervogels eten. Een ander 
voorbeeld is de Californische condor, waarvan er 
nog maar 500 over zijn. In de laatste maanden 
zijn er zo’n 20 gestorven aan de hoogpathogene 
vogelgriep en daarom is besloten om ze, waar 
mogelijk, te vaccineren. Dat lukt wel op het nest 
en omdat het om een klein aantal gaat is het ook 
praktisch haalbaar.’ 

Jaar na jaar blijven er slechtvalken doodgaan: omdat ze veel watervogels 
eten, die besmet zijn met vogelgriep.
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PaintballenPaintballen
tegen de wolftegen de wolf
De Hoge Veluwe krijgt er een fantastische attractie bij: paintballen tegen de wolf. En dan 
bedoel ik niet een vrijgezel in een wolvenpak, die door tien vrienden in een biggetjes-onesie 
wordt volgeknald, ik bedoel geen kartonnen wolf, nee, er gaan jagers met een paintballgeweer 
schieten op een échte wolf, en het is niet eens voor de lol: het is natuurbeheer. Er schijnt op de 
Veluwe een wolf te lopen die niet bang is voor mensen. En het is nu eenmaal een beschermde 
diersoort, dus het was zoeken naar een geitenpaadje om hem toch een beetje angst aan te 
jagen, en dat is dus: schieten tot zijn reet neongeel ziet, en hopen dat hij daardoor mensen gaat 
mijden.

Het is een riskante methode, ik denk alleen al 
aan het Kröller-Müller Museum, midden op 
de Veluwe, waar kostbare schilderijen hangen, 
en daar wil je geen kwak rode verf op, tenzij 
je klimaatactivist bent natuurlijk. Maar laat ik 
niemand op ideeën brengen, want een paintbal-
lgeweer zou natuurlijk een ontzettend effectief 
protestmiddel zijn voor de klimaatbeweging, 
eigenlijk het tegenovergestelde van jezelf vast-
lijmen: voltuffen en wegwezen, hoofdkantoren, 
tankstations, veetransporten, vliegvelden, wat 
kun je er niet mee raken – goed, ik dwaal af.
Je zou natuurlijk kunnen zeggen dat het pro-
bleem niet is dat die wolf niet 
bang genoeg is voor mensen, 
maar dat mensen niet bang 
genoeg zijn voor de wolf. Be-
zoekers van de Hoge Veluwe 
stonden de afgelopen tijd al 
regelmatig oog in oog met het 
beest, sommigen schijnen hem eten toe te wer-
pen, anderen doen een uitgebreide fotoshoot, 
maar niemand rent nog gillend weg om een 
meute met hooivorken en fakkels te gaan ha-
len. Maar dat lijkt me eerlijk gezegd alleen maar 
vooruitgang. De emancipatie van de wolf is, na 

eeuwenlange demonisering door achterhaalde 
stereotyperingen in sprookjes, eindelijk geslaagd... 
Hij eet geen meisjes die naar oma gaan, hij blaast 
geen houten huisjes om, hij eet geen lammetjes – 
nou ja, oké, dat moeten we toegeven, hij eet wel 
lammetjes. Dat is ook waarom veel mensen er 
tegen zijn dat de wolf hier rondloopt: het ge-
beurt regelmatig dat er schapen of zelfs kalveren 
worden doodgebeten. Tragisch natuurlijk, want 
beesten doodmaken, dat doen we liever zelf. We 
halen in Nederland een half miljoen lammetjes 
per jaar door de hakselaar, maar dat doen we 
discreet, in een betegelde ruimte, na transport in 

een goed afgesloten vracht-
wagen, zodat niemand het 
hoeft te zien. Dat heet be-
schaving, iets dat de wolf 
nooit zal bereiken, want met 
dat primitieve doodbijten in 
een weiland haal je natuurlijk 

nooit de gigantische aantallen die wij dagelijks 
industrieel uitroeien.
Hoe dan ook: de mens banger maken voor de 
wolf lijkt me zonde van alle moeite die we de af-
gelopen tijd juist hebben gedaan om duidelijk te 
maken dat de wolf helemaal niet zo’n monster is.  

Pieter Derks

Column

Beesten doodmaken,  
dat doen we liever zelf.
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We hebben op de Veluwe meer te vrezen van 
de teken dan van de wolf. In die zin snap ik dus 
de denkrichting van de provincie Gelderland: de 
wolf moet banger worden voor mensen. Dat zijn 
de monsters. Ik geef ze groot gelijk.
De enige vraag is dan nog of dit de goeie manier 
is. Verfballetjes. Misschien voelt hij het niet eens. 
Misschien vindt hij het stiekem wel lekker. Mis-
schien gaan wolven onderling wel concurreren, 
wie de meeste kleurtjes op zijn vacht heeft staan, 
wordt het een statussymbool, krijgt de wolf die 
zich het vaakst laat beschieten de meeste nako-
melingen, en moeten we als gevolg van natuur-
lijke selectie het park straks noodgedwongen 
omdopen tot paintballpark De Hoge Veluwe, 
waar de wolven gewillig klaar gaan staan om 
door lallende vriendengroepen vanaf een bier-
fiets te worden beschoten.
We zouden natuurlijk andere methoden kun-
nen overwegen. Misschien moeten we gewoon 
een paar chihuahua’s loslaten in dat park, als 
waarschuwing: dit is wat er met je gebeurt als je 
je door mensen laat domesticeren. Binnen een 

paar eeuwen lijk je in de verste verte niet meer 
op de wolf die je ooit was, maar sta je bibberend 
in een door je baas gehaakt jasje om je brokjes 
te piepen. Kan me voorstellen dat de wolf daar 
behoorlijk van schrikt.
Maar misschien is de beste manier wel om de 
rollen een keer om te draaien: dat we hem een 
rondleiding geven door ónze habitat. Rondje 
over de zuidas, om naar de geldwolven te kijken, 
rondje door Den Haag, om de valse streken te 
zien, even samen voor wat oorlogsbeelden naar 
het journaal kijken, dan misschien nog even een 
fotootje van een grijnzende Elon Musk erachter-
aan, en natuurlijk even langs de Jumbo voor een 
dikke oranje middelvinger naar alle arbeiders die 
zich voor een voetbaltoernooitje hebben dood-
gewerkt, en dan snapt hij hopelijk heel snel wat 
hij moet snappen: de mens is een soort waar je 
maar beter heel ver bij uit de buurt kan blijven.

Deze column werd op 22 november 2022 uitgespro-
ken bij De Nieuws BV op Radio 1.
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Boekbespreking

Van wolven blijf Van wolven blijf 
je af. Basta!je af. Basta!
Je hebt wolfverwachters en wolfverachters. Beide auteurs nemen het ‘verwachtende’ stand
punt in: de wolf is er eindelijk weer; laten we nieuwe omgangsvormen vinden. De mens heeft 
immers geen status aparte ten opzichte van de wolf. En de aanwezigheid van deze toppredator 
is een plus voor ecosystemen en voor de biodiversiteit. 

Wilfred Roelink

Terugkeer van de wolf lijkt logisch nu het cul-
tuurlandschap verandert (krimpend platteland, 
uitdijende bossen) en er in Europa bescher-
mende maatregelen gelden (Conventie van Bern 
en Habitatrichtlijn). En aantrekkelijk: de wolf 
fascineert door de overeenkomsten met de mens 
(het roedel als ‘ideaal christelijk gezin’), door zijn 
aanpassingsvermogen, individuele karakter, com-
plexiteit en onvoorspelbaarheid (met name in de 
zwerffase). 

Beide boeken hebben 
een vergelijkbare stijl: 
vlot, humoristisch. Ze 
lezen lekker weg en dat 
opent de weg voor een 
breed publiek. Loos biedt 
daarnaast een bijna 
encyclopedische geschie-
denis van ondergang en 
opkomst van de wolf.  
De boeken zijn dus al-
lebei aan te bevelen aan 
wolfverwachters én aan 
wolfverachters.

Verschil tussen de 
boeken is er ook. Gold-
schmidt is toch vooral ge-
interesseerd in de reactie 

van de mens. Meer als antropoloog dan als bio-
loog. Hij schrijft associatief en anekdotisch. Twee 
hoofdstukken gaan over de wolf, samen één 
derde van het boek. De rest gaat toch vooral over 
de mens. Maar het levert verfrissende inzichten 
op, bijvoorbeeld dat in Kroatië ‘schaapschaamte’ 
voorkomt (de herder schaamt zich als een wolf 
een schaap pakt). En dat in ons land honden 
veel meer schapen doden dan wolven dat doen – 

maar honden staan niet 
ter discussie.

Loos schrijft als gedrags-
bioloog feitelijk en zijn 
boek heeft een duidelijke 
structuur. Zo ontstaat 
een geschiedenis van de 
relatie tussen mens en 
wolf, met veel kennis van 
zaken geëtaleerd. Eerst 
over hoe vervolging tot 
nulstand heeft geleid. 
Waar de mens verschijnt, 
verdwijnt de wolf, en 
andersom, al eeuwen. Hij 
beschrijft de levensloop 
van verschillende indivi-
duen die vanaf de terug-
keer rond 2017-2018 een 
rol speelden in de eerste 
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waarnemingen en hij 
beschrijft de roedels in 
Nederland en België. Met 
prachtige hoofdrollen 
voor Naya, August, Billy, 
Punkti, die het in die ja-
ren publicitair ook goed 
deden. Het hoofdstuk 
over Naya is om niet te 
missen. Er wordt precies 
geïllustreerd wat ons in 
wolven aantrekt.

De sporen van deze wol-
ven samen leiden in dit 
boek tot de belangrijke 
vraag: hoe ‘boos’ is de 
wolf eigenlijk? Loos pleit 
– net als Goldschmidt in 
zijn hoofdstuk ‘Hoe wel-
kom is de wolf in Neder-
land?’– voor maatregelen 
waarmee veehouders 
hun dieren moeten beschermen en voor onder-
steuning door lokale en rijksoverheden.  
Beleid ontbreekt vaak of komt te laat. Gold-
schmidt noemt beleid ambivalent en bureau-
cratisch: de wolf moet zich wel aan de regels 
houden of anders terug naar het land waar hij 
vandaan kwam. Loos somt een aantal problemen 
op: te weinig natuurinspecteurs, teveel druk van 
wildfotografen, jacht is toegestaan in rustgebie-
den, er is geen moratorium op de jacht in leef-
gebieden van de wolf en tenslotte: de rechtspraak 
is te traag. 

In het spanningsveld tussen biodiversiteit en be-
langen moeten natuurbeschermers, veehouders 
en overheden er samen uitkomen. Organisaties 

als ‘Welkom wolf’ in Bel-
gië en ‘Wolven in Neder-
land’ hebben daarbij de 
rol van feiten bekend te 
maken en vooroordelen 
tegen te gaan. Zoals dat 
elke wolf een ‘probleem-
wolf’ zou zijn. Loos richt 
zich met zijn boodschap 
nadrukkelijk tot veehou-
ders, particulieren, na-
tuurbeschermers, over-
heden en de rechtspraak; 
deze groepen moeten de 
nieuwe omgangsvormen 
maken en bewaken. Eén 
groep sluit hij uit: met 
jagers praten heeft geen 
zin. Zij zien de wolf maar 
als concurrent.

Zoals gezegd, beide au-
teurs schrijven beeldend 

en met humor. Dat helpt om ons te verplaatsen 
in de wolf. Loos stelt: de wolf is niet boos maar 
één van de minst gevaarlijke wilde dieren. En 
juist zulke beeldvorming is volgens Goldschmidt 
een voorwaarde voor het draagvlak en de om-
gangsvormen waar de wolf het van moet hebben. 

De maatregelen of omgangsvormen die voor 
veehouders en particulieren van belang zijn, 
beschrijft Loos heel praktisch en gedetailleerd 
(schrikdraad, jongvee in de kudde, tijdelijk op-
hokken, kuddewaakhonden, subsidies en vergoe-
dingen, honden aanlijnen in natuurgebieden). 
Realistisch is hij ook: verwacht niet dat schade 
zal uitblijven. Zwervende wolven zullen er altijd 
zijn. 

Goldschmidt, T., Wolven op het ruiterpad; over mensen en andere roedeldieren. Atheneum – Polak en Van 
Gennep, 2022. 223 pp. € 20,99.

Loos, J., In het spoor van de wolf; de comeback van een iconisch dier in de Lage Landen. Lannoo, 2023.  
255 pp. € 22,99
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Juridisch

De wolf, van wettelijke De wolf, van wettelijke 
naar werkelijke naar werkelijke 
beschermingbescherming
Als je het aan de wolf zou vragen vindt hij Nederland een gaaf land. Rond het jaar 1800 kwamen 
wolven nog in redelijke aantallen voor in Nederland, maar aan het eind van de 19e eeuw waren 
ze in ons land vrijwel uitgestorven, als gevolg van de jacht.
Het zou tot 2019 duren toen, na de val van het ijzeren gordijn, wolven Nederland weer kozen 
als prima geboorteland voor hun welpen.

Inmiddels leven er tientallen wolven in Neder-
land, waarvan de meesten in ons land geboren 
en getogen zijn. Een inheemse diersoort die 
strenge bescherming geniet volgens Europese en 
Nederlandse wetgeving, maar die het zwaar heeft 
als gevolg van de georganiseerde hetze tegen het 
dier door veehouders en conservatieve partijen 
die economie boven ecologie stellen.
Ook jagers laten zich niet onbetuigd, decennia-
lang beweerden ze dat jacht noodzakelijk zou 
zijn omdat er in Nederland nu eenmaal geen 
grote predatoren leven. Nu die roofdieren er wel 
zijn, schreeuwen de jagers moord en brand dat de 
wolven zich tegoed zouden doen aan hun jacht-
buit.” 
Dat zijn, kort samengevat, de problemen van de 
wolf in Nederland. Veel mensen kennen de wolf 
nog vooral van de grimmige sprookjes die ze als 
kind voorgelezen kregen, veehouders weigeren 
de wolf te accepteren als nieuwe werkelijkheid 
en doen er alles aan om schadegevallen zo groot 
mogelijk op te blazen, zelfs als de veehouder 
niets of veel te weinig gedaan heeft aan wettelijk 
verplichte preventieve maatregelen.
Wordt er een schaap gedood door een wolf, dan 
krijgt de veehouder een schadevergoeding die 
tweemaal zo hoog is als de marktwaarde en 

zoeken veel veehouders de publiciteit om de wolf 
verder te demoniseren.
De antiwolvenpartij die alles wil doen om de 
wolf bejaagbaar te maken, ook als dat nu nog 
wettelijk gezien helemaal niet kan, werd de 
grootste in alle provincies en in de Eerste Kamer. 
Niet omdat het publiek de wolf niet zou waarde-
ren, maar als protest tegen de traditionele par-
tijen.
Het Nationale Park de Hoge Veluwe speelt een 
dubieuze hoofdrol, door telkens te komen met 
voorstellen om de wolf te demoniseren. Nu eens 
vinden ze dat de uitheemse moeflon machte-
loos is tegenover de inheemse wolf, dan weer 
klagen ze over een tamme wolf in het park, die 
nota bene onder hun verantwoordelijkheid tam 
geworden is. Door ecoducten met omliggende 
gebieden af te sluiten – tegen alle afspraken in! 
– dacht de Hoge Veluwe wolvenvrij te kunnen 
blijven, maar toen de wolf toch na sluitingstijd 
via een openstaande hoofdingang het park bin-
nenwandelde en op een later moment gezelschap 
kreeg van een partner, was gezinsuitbreiding 
spoedig een feit.
De directeur van de Hoge Veluwe bleef en blijft 
wild om zich heen slaan in de media met uitspra-
ken als “de wolf moet ophoepelen, hoe dan ook” 

Niko Koffeman
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maar houdt de wolven in het park feitelijk in gij-
zeling, omdat de gesloten ecoducten het de zeven 
wolven die in het park leven feitelijk onmogelijk 
maken het park op eigen kracht te verlaten.
Nu een van de wolven onder verantwoordelijk-
heid van de parkdirectie z’n natuurlijke schuw-
heid voor mensen deels verloren lijkt te hebben, 
denkt de parkdirectie een nieuwe stok te hebben 
om de wolf te slaan.
De Faunabescherming heeft aangifte gedaan 
tegen de parkdirectie, wegens de gevaarzettende  
situatie die onder hun verantwoordelijkheid 
ontstond en we hebben bezwaar aangetekend 
tegen het voornemen van de provincie om de 
niet-schuwe wolf met paintballkogels te be-
schieten om het dier weer schuw te maken. Een 
heilloze weg, omdat 
de dieren het park niet 
kunnen verlatenen en 
de park directie hoe 
dan ook van de dieren 
af wil komen, ondanks 
wettelijke bescher-
mingsmaatregelen die 
verbieden het dier te 
verstoren of te bejagen.
Terwijl de rechter de 
paintballbeschietingen 
vorig jaar nog ver-
bood en de provincie 
gelastte bij het voor-
stellen van dergelijke 
maatregelen eerst 
degelijk onderzoek te 
doen, probeert de pro-
vincie Gelderland het 
opnieuw, met margi-
nale wijzigingen zoals 
‘kleurloze verf’.
We hebben opnieuw 
een voorlopige voor-
ziening gevraagd aan 
de rechter en als die niet op tijd komt zullen we 
een ordemaatregel vragen waarmee sneller een 
stokje gestoken kan worden voor deze heilloze 
aanpak.
Of het helpt? We zullen er alles aan doen. Er 
waait een gure wind in het politieke landschap 

waarin de wolf het moet ontgelden ten faveure 
van de geldwolven.

Er zou in Nederland geen plaats zijn voor enkele 
tientallen wolven, maar wel voor 685.000 scha-
pen waarvan er meer dan 200.000 onbedoeld 
sterven op de boerderij en bijna een half miljoen 
in het slachthuis, niet zelden onverdoofd.
De 600 slachtoffers die de wolf maakt onder 
schapen staat in geen verhouding tot wat de 
mens schapen en geiten aandoet. We blijven 
strijden om de wolf werkelijke bescherming te 
bieden, wilt u een bijdrage leveren om dat mo-
gelijk te maken, stort dan uw bijdrage op IBAN 
NL72 TRIO 0338 5400 91 van De Faunabe-
scherming, Renkum, ovv red de wolf!

Cartoon: foksuk.nl 
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Hoezo ‘plezierjacht’?Hoezo ‘plezierjacht’?
In de verte hoor ik het weer, keer op keer.
Een doffe knal … gevolgd door nog één.
Mijn gedachten gaan automatisch naar 
deze knallen en waar ze voor staan. Men 
noemt dit plezierjacht: plezier en jacht. 
Hoezo plezier én jacht?

Twee woorden die niets, maar dan ook niets 
met elkaar te maken hebben. 

Want hoezo plezier als het konijn rustig aan het 
grazen is en opeens wordt gedood? 
Hoezo plezier terwijl de jonge ree zijn weg in het 
bos probeert te vinden en opeens wordt gedood? 
Hoezo plezier terwijl de gans met zijn familie een 
waterbadje neemt en opeens wordt gedood? 

Deze vragen gaan door mij heen terwijl er weer 
een doffe knal klinkt … gevolgd door nog één. 
Sinds kort woon ik in een prachtig buitengebied.
Waar de insecten in groten getale aanwezig zijn 
en waar de wilde dieren durven zich te laten zien.

Helaas heeft dit gebied mij ook dichter bij de 
jagers gebracht.

Als ik nu in de schemering een prachtige ree 
voorbij zie komen, dan bedenk ik dat deze niet 
kan vermoeden dat er een jager kan loeren.
Zijn geweer paraat … om zo het leven van deze 
ree bruut af te breken.
En waarom? Ook ‘natuurbeheer’ is een veredelde 
vorm van jacht en bij écht goed natuurbeheer is 
er geen afschot nodig. 

Één ding staat vast:
Ik blijf strijden voor het leven van deze dieren!
Waarbij de jacht mij gebracht heeft bij dé plek 
waar men strijdt tegen dit onrecht tegen de die-
ren: de Faunabescherming. Met trots ben ik sinds 
kort secretaris van deze geweldige club die zich 
dag in dag uit inzet om ervoor te zorgen dat die-
ren gewoonweg in rust en ruimte mogen leven, in 
plaats van een kogel te ontvangen van een jager.

Ik geloof trouwens ook in kleine eenmansacties, 
toen ik vorig jaar een groep jagers tegemoet reed. 
Het was de eerste dag van het seizoen voor de 
(plezier)jacht.
Ik kon het niet laten, het ging helemaal compleet 
vanzelf … er klonk een lange en harde toeter … 
gevolgd door nog één.

Mijn getoeter heeft vast vele wilde dieren alsnog 
gewaarschuwd.

Column

Marjolijn Veenstra



IN DE AVONDSCHEMERING 

Geknor doorbreekt de stilte in het woud    
Het wemelt er van fraai gestreepte beestjes 

‘Nog veel te vroeg voor bedtijd’, klinkt het stout 
‘Daarvoor zijn wij te groot en al te oud 

maar niet voor frislingen-pyjamafeestjes!’ 

© Aad van der Waal, 2018

Uitnodiging boekpresentatie 15 september

Op 15 september om 11 uur zullen Aad van der Waal en Harry Voss hun gezamenlijke project: een boek 
over wilde zwijnen en verhalen over het leven van Aad en Harry, presenteren. Ze hebben een jaar of 
zes geleden dit rustige project gezamenlijk opgestart en enkele gedichten geplaatst in Argus. Vlak voor 
de jaarlijkse sluiting van het Kroon domein zal de boekpresentatie bij de ingang Wiesel plaatsvinden. 
Hierover zal alles op faunabescherming.nl te lezen zijn. U bent van harte uitgenodigd en het zou fijn zijn 
om alvast enig idee te hebben over het aantal deel nemers, daarom graag aanmelden via ons mailadres 
actie@faunabescherming.nl. Graag tot ziens op 15 september.
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Is jouw pen machtiger dan 
het jachtgeweer?

De redactie van Argus is op zoek naar 
vrijwilligers met een scherpe pen die mee 
willen werken aan de periodieke tot-
standkoming van de Argus. Ben of ken jij 
zo iemand, schrijf dan een bondige brief 
aan de Argusredactie, argus@faunabe-
scherming.nl, met jouw ideeën hoe we in 
het wild levende dieren van vogelvrij tot 
kogelvrij kunnen begeleiden.
Samen kunnen we de jagers de baas wor-
den, ben je meer bedreven in het maken 
van relevant beeldmateriaal, ook dan ben 
je van harte uitgenodigd je belangstelling 
kenbaar te maken!

Juridisch team

Het juridische team van de Fauna-
bescherming heeft altijd ruimte voor 
versterking. Juist omdat de jachtwetge-
ving sterk gedecentraliseerd is, voeren 
we veel juridische procedures door 
het hele land en de goede voorberei-
ding daarvan vergt veel inventiviteit 
en menskracht. We winnen vaak, maar 
het kan nog beter. Denk je daaraan een 
bijdrage te kunnen leveren en wilde 
dieren letterlijk beter tot hun recht te 
kunnen laten komen, laat dat ons dan 
weten via info@faunabescherming.nl.

Oproep

De all terrain jachtrollator voor de oude, 
zieke of zwakke jager.

Het klinkt als een morbide grap, een rollator 
die elke terreingesteldheid aankan en voor-
zien is van een stevige foedraal voor degene 
die z’n jachtgeweer niet meer over 
de schouder kan dragen maar 
aan de rollator wil hangen. 
Jagers zeggen altijd dat 
oude, zieke of zwakke 
exemplaren uit de 
populatie genomen 
zouden moeten wor-
den door middel van 
afschot, maar kennelijk 
hebben ze meer mede-
dogen met oude, zieke 
of zwakke exemplaren 
in het sterk vergrijzende 
jagersbestand.

Uit de advertentie:
“De Veloped Jacht zal uw trouwe metgezel 
zijn tijdens uw jachttocht.
Met zijn klimwiel en offroad-capaciteiten 
kun je gemakkelijk over wortels, kiezels en 
stenen rijden tijdens de jacht.

De geweertas wordt aan het 
hoofdframe bevestigd en ont-
last je rug. Het zitje is natuurlijk 
erg praktisch als je op je prooi 

wacht…”
Te koop op www.thuis-

zorgwebshop.nl vanaf  
€ 1075,-.

Een kniesoor die daar-
van wakker ligt, je 

knickerbocker op 
weg naar de eeu-
wige jachtvelden 

heeft geen zakken!

Voor u gespot!
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De Buit van Voss
Illustratie: Ineke van den Abeele 
Tekst: Harry Voss

Jachtongeluk?
In het Nieuwsblad van 5 januari jl. een opval-
lend bericht onder de kop: “Jachtongeluk? 
Beschoten woningen in Brasschaat liggen niet 
bij jachtterrein”. Aldus jagerskoepel Hubertus 
uit Vlaanderen en ze melden bovendien dat het 
waarschijnlijk niet om schoten van een legale 
jachtpartij gaat. De lokale politie onderzoekt de 
zaak en laat weten dat de kogels afkomstig zijn 
van een jachtgeweer, dus is er sprake van een 
jachtongeluk. Het dichtstbijzijnste jachtgebied 
is drie km verderop. Er is ook nog een konijnen-
populatie in de buurt op het terrein van golf-
club Brasschaat. Maar daar schieten ze vanuit 
een hoogzit, dus naar beneden. 

Bizar trouwens om op een golfbaan een hoogzit 
neer te zetten! Ze geven de schuld aan stropers, 
want defensie gebruikt kennelijk deze munitie. 
Trouwens wat maakt het uit of ze door een 
jager met vergunning of door een jager zonder 
vergunning (stroper genaamd) worden doodge-
schoten? Ze hebben het wonderlijk goed voor 
elkaar daar in Brasschaat: daders bij vermeen-
de stropers zoeken en dat zelf ook nog geloven.
Ze bedenken niet dat er juist onder golfers veel 
jagers zijn. Uit eigen ervaring weet ik dat er 

jagers, maar ook golfers zijn die het allemaal 
niets uitmaakt. Als ze er zijn, laat het even 
weten. Anti-jacht personen en organisaties: 
werk aan de winkel!

Kroondomein
Jammer dat de tweespalt onder het perso-
neel van het Kroon domein over de komst van 
de wolf niet tot een tijdelijk moratorium heeft 
geleid, en om in bijvoorbeeld tien jaar te moni-
toren hoe de populaties zich ontwikkelen.
Van een jachtopzichter kreeg ik te horen dat 
een groot deel van het personeel blij is met de 
komst van de wolf en dat de geweren aan de 
wilgen gehangen kunnen worden, maar er is 
ook een deel dat dit absoluut niet ziet zitten. 

Ree gered
Onze vaste waarnemer in het Kroondomein 
Benny Pieters, heeft tijdens zijn vakantie in 
Frankrijk een ree gered uit een zeer benarde 
positie: het dier was verstrikt geraakt in het 
doelnet van de plaatselijke voetbalvereniging.
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Reeën
Een hardloopclubje uit Mook stuitte in maart jl. 
op een prachtige ree in een bosje bij ’t Zwaan-
tje. Hun sportmiddag was al geslaagd door het 
zien van dit dier. Pieter Giesbers zag plotseling 
een jager met een geweer met geluiddemper en 
telelens opduiken. Hij kreeg zoals gebruikelijk 
in dit soort situaties te horen dat het dier een 
gevaar zou vormen voor de verkeersveiligheid. 
Giesbers ontplofte bijna van woede. Het dier 
had een bomenkap en steeds weer loslopende 
honden overleefd en zal nu alsnog door een 
jager worden doorgeschoten? Zijn actie kreeg 
gelukkig veel positieve bijval op sociale media. 
Je kon er op wachten dat er vanuit de WBE 
Land van Gelre zoals gebruikelijk gedicteerd 
door de KNJV een reactie kwam over de onge-
lukken die de dieren veroorzaken: “Je moest 
eens weten wat voor een schade en ellende 
deze dieren veroorzaken”. Klopt, dat willen we 
niet weten; wij willen alleen weten hoe deze 
reeën leven en zich moeten zien te redden als 
er geen maatregelen worden genomen voor 
de veiligheid van dieren die de wegen willen 
oversteken.
De Gelderlander, 11 maart 2023

Damherten
BBB, VVD en SGP staan op hun achterste  
dierenwelzijnspoten. Het kabinet heeft in al  
zijn wijsheid besloten dat onder andere dam-
herten vanaf 1 januari 2024 niet meer achter 
gaas in herten kampjes en kinderboerderijen 
gehouden mogen houden. O wat aardig, de  
al aanwezige dieren hoeven niet geruimd te 
worden. Er mogen geen damherten meer gebo-
ren worden, dus alle herten aan de pil zal het 
idee bij de dierenvrienden zijn! Hoera wat fijn 
dat juist deze partijen die we nooit iets voor in 
het wild levende dieren hebben zien doen, toch 
iets gaan ondernemen. Laten wij nu juist blij 
zijn met het afbouwen van deze mini dieren-
tuintjes. 
Hopelijk is dit wel een aanzet en misschien 
wel een historische draai in hun denken over 
in het wild levende dieren. 
Wilde zwijnen, vossen, edelherten en reeën 
zullen ze eeuwig dankbaar zijn, maar ik vrees 
met grote vrezen... 
De Stentor, 2 juni 2023

Reclame
Rentmeester Hein Kromhof uit Holten krijgt  
bij RTV-Oost ruim het podium om reclame  
te maken voor zijn opmerkelijke, dieronvrien-
delijke leven. Ondanks dat de man geen jager 
is, is hij voor een vriend op zoek naar een jacht-
gebied van 140 hectare. Met een vrolijke ver-
slaggever heeft hij lol over zijn dode dieren in 
de vrieskist, die er zijn om opgezet te worden. 
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Maar als rentmeester is hij natuurlijk net zo’n 
dierendoder als de jagers die hij toelaat op  
zijn landgoed. Verder vertelt hij met veel  
plezier dat zijn vader ooit met jagen is gestopt 
omdat er teveel kritiek uit zijn omgeving 
kwam. 
Het is inmiddels een te gevoelig onderwerp 
geworden?
RTV-Oost

Jacht is triest
In het bos troffen we deze mooie sticker aan, 
gemaakt door een trouwe donateur. 
Deze stickers zijn via De Faunabescherming 
te koop tegen kostprijs en portokosten.  
Kijk op faunabescherming.nl/argus2023-1 
voor meer informatie.

In een wereld met oneindig veel vermaak is het verachtelijk om 
genot te halen uit het doden van dieren die niets anders vragen dan 

een kans om te mogen leven. 

🐗🐗     Jacht is triest.    🦊🦊 

http://faunabescherming.nl/argus2023-1


De strandplevier (Charadrius alexandrius) behoort 
tot de familie van de kieviten en plevieren en is een 
steltloper. 
Deze beschermde vogel is met name te vinden 
langs onze kusten. Daar rennen ze bedrijvig rond 
en staan dan weer even stil, rukkend met de kop of 
met de snavel voedsel oppikkend. Kenmerkend is 
dat ze vijanden proberen af te leiden door te doen 
alsof ze gewond zijn, door bijvoorbeeld een gebro-
ken vleugel te simuleren, om daarmee hun jongen 
te beschermen. 
De strandplevier is de meest zeldzame in Neder-
land broedende plevierensoort en ook het meest 
kwetsbaar. In 1975 waren er nog zo’n 750-1000 
broedparen in Nederland. Daarna is er een 
dalende lijn te zien met als dieptepunt 125-135 
broedparen in 2018. Inmiddels schat het SOVON 
het aantal broedparen tussen de 200-220 in.  

Een belangrijke oorzaak dat er steeds minder 
strandplevieren in ons land voorkomen is de 
toenemende recreatiedruk langs de kust. Een 
oplossing om deze inheemse vogelsoort beter 
te beschermen is om delen van het strand af te 
sluiten. Recent is dit gebeurd op Ameland, na een 
snelle actie van De Faunabescherming, maar ook 
zijn er initiatieven in Zeeland en in het Westland. 
In Zeeland worden er zelfs nieuwe schelpen-
strandjes aangelegd, zodat deze vogels meer 
kansen krijgen om hun jongen te kunnen groot-
brengen.

De Faunabescherming juicht deze initiatieven 
uiteraard van harte toe, het zou wat ons betreft 
nog veel vaker mogen gebeuren, zodat alle dieren 
een veilige thuishaven op het strand en in de dui-
nen kunnen hebben.

Ellen Putman

Kogelvrij


